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YÜRÜTME VE İDARE BÖLÜMÜ 

ATAMA KARARLARI 

–– Cumhurbaşkanlığı Tarafından Yapılan Atamalar Hakkında Kararlar (Karar: 2023/158, 

159, 160, 161, 162, 163) 

 

TEBLİĞLER 

–– 7440 Sayılı Kanun Kapsamında Gümrük Alacaklarının Yeniden Yapılandırılmasına İlişkin 

Tebliğ 

–– İthalatta Gözetim Uygulanmasına İlişkin Tebliğ (No: 2023/7) 

 

YARGI BÖLÜMÜ 

ANAYASA MAHKEMESİ KARARLARI 

–– Anayasa Mahkemesinin 28/9/2022 Tarihli ve E: 2022/59, K: 2022/111 Sayılı Kararı 

–– Anayasa Mahkemesinin 16/2/2023 Tarihli ve E: 2023/21, K: 2023/22 Sayılı Kararı 

–– Anayasa Mahkemesinin 16/2/2023 Tarihli ve E: 2023/1, K: 2023/33 Sayılı Kararı 

–– Anayasa Mahkemesinin 18/1/2023 Tarihli ve 2020/3264 Başvuru Numaralı Kararı 

–– Anayasa Mahkemesinin 31/1/2023 Tarihli ve 2020/6926 Başvuru Numaralı Kararı 

  

https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-8.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-8.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-1.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-1.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-2.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-3.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-4.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-5.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-6.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/03/20230323-7.pdf
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Fiyatları sabitlenen et ürünlerinin 

satışı yarın başlıyor 
İstanbul Gıda ve İhtiyaç Maddeleri Perakendeciler Derneği (İstanbul 

PERDER) Yönetim Kurulu Başkanı Faruk Güzeldere, "İstanbul PERDER 

olarak, ramazan itibarıyla dana kıymanın kilogram fiyatını 190 TL'den, 

dana kuşbaşının kilogram fiyatını ise 210 TL'den satışa sunuyoruz. 

Böylece fiyatlarımızı hem geri çekmiş hem de sabitlemiş oluyoruz." dedi. 

 
Türkiye Perakendeciler Federasyonu çatısı altında faaliyetlerini sürdüren İstanbul 

PERDER, Tarım ve Orman Bakanlığı ile Et ve Süt Kurumu (ESK) yetkilileriyle yaptığı 

çalışmalar sonucu ramazan ayı boyunca bazı et ürünlerinin fiyatlarını sabitleme 

kararı aldı. 

Bünyesinde 44 üye ve 2 bin 140 mağaza bulunan İstanbul PERDER'in kampanyaya 

dahil olan üyeleri, dana kıymanın kilogram fiyatını 190 TL'den, dana kuşbaşının 

kilogram fiyatını ise 210 TL'den satacak. 

20 Mart itibarıyla çalışmalara başlayan kasap reyonu olan ve kampanyaya dahil olan 

İstanbul PERDER üyeleri, fiyatları sabitlenen et ürünlerini ramazanın ilk günü 

itibarıyla tüketicilerle buluşturuyor. Ramazan ayı boyunca uygulanacak olan sabit 

fiyat uygulamasının ramazandan sonra da devam etmesi planlanıyor. 

Tarım Kredi Market'lerinde kıyma 140 lira, kuşbaşı 150 lira 

ESK da ramazan öncesinde et fiyatlarındaki spekülasyonun önüne geçmek için 

adımlar attı. Bu kapsamda yurt dışından canlı kesimlik hayvan alımı ve karkas ithalatı 
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için çalışmalar yapan ESK, ramazan boyunca piyasaya sunulmak üzere 8 bin 500 ton 

karkas ve 40 bin baş da kesime hazır büyükbaş hayvan alım sözleşmesi imzaladı. 

Türkiye genelinde Tarım Kredi market zincirleri ile bir protokol imzalayan ESK, 

protokol kapsamında marketlere verilen aylık minimum ürün miktarını 600 tona 

çıkardı. Buna göre, Tarım Kredi market zincirleri ise MAP (modifiye atmosfer 

paketleme) ambalajlı kıymanın kilogramını 140 lira, kuşbaşının kilogramını da 150 

liradan satacak. 

İstanbul özelinde de tedbirler alan ESK, kentte kasap esnafına 72 bin kilogram, 

sanayiye 100 bin kilogram ve perakende zincir marketlere de 76 bin kilogram karkas 

et tedarik etti. Ayrıca, İstanbul PERDER ile de ortak bir çalışma yapan ESK, ramazan 

boyunca söz konusu üye market zincirlerine karkas et verecek. 

"Fiyatlarımızı hem geri çekmiş hem de sabitlemiş oluyoruz" 

İstanbul PERDER Yönetim Kurulu Başkanı Faruk Güzeldere, son zamanlarda kırmızı 

et fiyatlarında yukarı doğru çok ciddi bir hareketlilik olduğunu ve dernek olarak bu 

spekülatif fiyat hareketliliğini yakından takip ettiklerini söyledi. 

Kahramanmaraş merkezli depremlerden hemen sonra fiyatların 30-40 lira 

yükseldiğini, ramazanda da artan talep nedeniyle fiyat artışlarının devam etmesinin 

söz konusu olduğunu aktaran Güzeldere, şunları kaydetti: 

"Dernek olarak bu tür fiyat artışlarını takip ederiz. Tarım ve Orman Bakanlığı, Et ve 

Süt Kurumu yetkilileriyle yaptığımız çalışmalar neticesinde İstanbul özelinde, yerel 

perakendecilerimize, vatandaşlarımıza ramazan boyunca avantajlı et ulaştırmak için 

çaba içerisine girdik. İstanbul PERDER olarak, ramazan itibarıyla dana kıymanın 

kilogram fiyatını 190 TL'den, dana kuşbaşının kilogram fiyatını ise 210 TL'den satışa 

sunuyoruz. Böylece fiyatlarımızı hem geri çekmiş hem de sabitlemiş oluyoruz." 

Güzeldere, İstanbul'da kampanyaya katılan üye marketleri "Gökkuşağı Market, Örnek 

Market, Show Market, Nar Market, Birmar, Onur Gıda, Grosper Market, Biçen 

Market, Happy Center, Kim Market, Onur Market, Anpa Gross, Snowy Ulu Kardeşler, 

Mopaş Market, Çağrı Market, Hakmar, Özkuruşlar Market, Üçler Market, Sarıyer 

Market, İdeal Market, Altun Market, Paşalı Market" şeklinde sıraladı. 

"Biz hep 'doğru' fiyattan yanayız, kampanyamız buna katkı sağlayacak" 

Faruk Güzeldere, Türkiye'de kırmızı etin üçte birinin İstanbul'da tüketildiğini 

belirterek, İstanbul'daki etin ise Anadolu'dan tedarik edildiğini aktardı. Güzeldere, Et 

ve Süt Kurumu ile yaptıkları iş birliği neticesinde İstanbul'a gönderilmeyerek 

Anadolu'da arzı artacak kırmızı etin fiyatında düşüş yaşanacağına işaret etti. 

Kırmızı et fiyatlarındaki artışın spekülatif olduğunu ifade eden Güzeldere, şu 

değerlendirmelerde bulundu: 
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"Yetkililerle yaptığımız görüşmelerde de görüyoruz ki şu anki fiyatlar maliyetlerle 

açıklanabilir değil. Üreticimizin de korunmasının önemli olduğunu düşünüyoruz. 210-

220 liralara giden karkas et fiyatının 140-150 liralara düşmesi sürdürülebilir üretim 

açısından da sıkıntı oluşturmayacaktır. Çünkü bu fiyat artışlarını biz maliyetlerle 

açıklamakta zorluk çekiyoruz. Yem fiyatları, akaryakıt fiyatları yataya yakın 

seyrediyor. Depremlerle başlayan, ramazan ile devam eden bu fiyat artışlarında iyi 

niyet görmüyoruz. Açıkladığımız kampanya ile birlikte arz ve talebin dengeleneceğini 

düşünüyoruz. Bu anlamda Et ve Süt Kurumu'ndan alacağımız karkas etleri işleyip 

vatandaşlarımızla kar amacı gütmeksizin buluşturacağız." 

Et fiyatlarında kendilerinin hep "doğru" fiyattan yana olduğunu vurgulayan Güzeldere, 

"Biz ne ucuz ne pahalı olsun isteriz. Biz sürdürülebilir fiyat olsun istiyoruz. Üretici de, 

satıcı da, tüketici de oluşan fiyattan mutlu olmalı. Yarından itibaren satışa 

sunacağımız fiyatları sabitlenmiş kırmızı et kampanyasının 'doğru' fiyata katkı 

sunacağını düşünüyoruz. Biz bu konuda pozitifiz. Eğer ki kırmızı et fiyatlarında 

ramazan sonrasında yükseliş olursa buna yönelik atacağımız adımları da şimdiden 

planlıyoruz." dedi. 
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Besilik erkek sığır ithalatı açıldı 
Karkas et ve kesimlik hayvan ithalatının ardından besilik erkek sığır 

ithalatı da açıldı. 

 
İRFAN DONAT 

Kırmızı et fiyatlarındaki artışa paralel olarak hayvancılık tarafında ithalata da hız 

verildi. 

Karkas et ve kesimlik hayvan ithalatı sürerken buna şimdi de besilik erkek sığır 

ithalatı ekleniyor. 

 

Tarım ve Orman Bakanlığı, resmi internet sitesinde "Besilik Erkek Sığır İthalat 

Başvuru Duyurusu" yayınladı. 

 

Duyuruda, "Avrupa Birliği üyesi ülkeleri hariç olmak üzere Bakanlığımızca canlı 

hayvan ithalatına izinli ülkelerden toplam 500.000 baş besilik erkek sığır ithalatı için 

kontrol belgeleri onaylanacaktır" denildi. 

 

Bakanlıktan yapılan açıklama şu şekilde: 

 

1. Avrupa Birliği üyesi ülkeleri hariç olmak üzere Bakanlığımızca canlı hayvan 

ithalatına izinli ülkelerden toplam 500.000 baş besilik erkek sığır ithalatı için kontrol 

belgeleri onaylanacaktır. 

2. Müracaatlar Gıda ve Kontrol Genel Müdürlüğü’ne 10/04/2023 tarihine kadar 

yapılacaktır. Müracaat sırasında Ek’li dilekçe, İşletme Tescil Belgesi, Karantina Yeri 

ve İşletme Uygunluk Belgesi (Son 15 gün içinde düzenlenmiş olmalıdır) sunulacaktır. 
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Bu tarihten sonraki müracaatlar değerlendirmeye alınmayacaktır. (Postadaki 

gecikmeler dahil). 

 

3. Müracaatta bulunacakların, Bakanlık kayıt sisteminde (Türkvet) en az 1 (bir) yıllık 

işletme kaydı bulunmalıdır. Bir işletme için tek müracaat yapılabilir. 

4. Müracaat edecek başvuru sahipleri, işletme kapasitelerine göre aşağıda belirtilen 

oranlara tekabül eden hayvan için başvuru yapabileceklerdir. (bir işletme için en fazla 

8.000 (sekiz bin) baş başvuru yapılabilir.) 

 
5. Müracaat yapılan hayvan sayısı toplamı izin verilecek 500.000 baştan fazla olması 

halinde her bir müracaatçıdan aynı oranda azaltmaya gidilerek nihai liste Genel 

Müdürlüğün internet sitesinde yayınlanacaktır. 

6. Kontrol belgesi başvuruları Gıda ve Kontrol Genel Müdürlüğü’ne 17/04/2023-

15/06/2023 tarihleri arasında yapılmalıdır. Bu tarihten sonraki müracaatlar kabul 

edilmeyecektir ve verilen kontrol belgelerinde değişiklik yapılmayacaktır. 
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Türkiye, büyükbaş ve küçükbaş 

sayılarında AB ülkelerinin önünde 
Türkiye'de, Avrupa Birliği (AB) ülkelerinden daha fazla sayıda büyükbaş 

ve küçükbaş hayvan bulunuyor. 

 
Avrupa İstatistik Ofisi (Eurostat), AB ülkelerinde 2022 sonu itibarıyla büyükbaş ve 

küçükbaş hayvan sayılarına ilişkin verileri yayımladı. 

Verilere göre, AB ülkelerinde 2021'de 75 milyon 705 bin olan toplam büyükbaş 

hayvan sayısı, geçen yıl 74 milyon 856 bine geriledi. 

Büyükbaş hayvancılıkta AB ülkeleri arasında ilk sırayı 16 milyon 986 binle Fransa 

alırken, Fransa'yı, 10 milyon 997 binle Almanya, 6 milyon 552 binle İrlanda, 6 milyon 

456 binle İspanya ve 6 milyon 448 binle Polonya ve 6 milyon 49 binle İtalya izledi. 

Türkiye İstatistik Kurumu (TÜİK) verilerine göre, 2022 sonu itibarıyla Türkiye'nin 

büyükbaş hayvan sayısı, 17 milyon 24 bin olarak tespit edildi. Böylece Türkiye, AB 

üyesi ülkelerle karşılaştırıldığında büyükbaş hayvan sayısında ilk sırada yer aldı. 

AB ülkelerinde küçükbaş hayvan sayısı, 2022 yılında toplam 70 milyon olarak 

belirlendi. 

Söz konusu dönemde AB ülkelerinde küçükbaş hayvanlardan koyun sayısında ilk 

sırayı 14 milyon 452 binle İspanya aldı. İspanya'yı, 10 milyon 443 binle Romanya, 7 

milyon 558 binle Yunanistan, 6 milyon 597 binle Fransa, 6 milyon 568 binle İtalya ve 

4 milyon 29 binle İrlanda takip etti. 
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Aynı dönemde Türkiye'nin toplam küçükbaş hayvan sayısı 56 milyon 266 bin olurken, 

koyun varlığı 44 milyon 688 bin olarak kayıtlara geçti. Koyun varlığında Türkiye, AB 

ülkelerine büyük fark attı. 

AB ülkeleri arasında küçükbaş hayvanlardan keçi sayısında ise ilk sırayı 3 milyon 46 

binle Yunanistan aldı. Yunanistan'ı, 2 milyon 463 binle İspanya, 1 milyon 505 binle 

Romanya, 1 milyon 311 binle Fransa ve 1 milyon 10 binle de İtalya izledi. 

Türkiye'de geçen yıl toplam keçi varlığı da 11 milyon 578 bin olarak tespit edildi. 

Söz konusu keçi sayısıyla Türkiye, AB ülkelerinin toplamını aştı. 
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Yumurta üreticileri: Yükselen 

fiyatlardan biz de şikayetçiyiz 
Yumurta fiyatlarındaki artış tepki çekerken Üreticiler Merkez Birliği (YUM-

BİR) Başkanı İbrahim Afyon, “Yükselen fiyatlardan devlet ve vatandaş 

kadar biz de şikayetçiyiz. Bizler de herkes gibi çabamızın karşılığında 

makul bir kar elde etmeyi hedefliyoruz. Yumurta fiyatıyla ilgili 

dengesizliklerin çözümü kontrollü üretimdir.” dedi. 

 
İstanbul Ticaret Borsası'nın (İSTİB) düzenlediği ‘Borsa Meydanı'nda Sektörler 

Konuşuyor’ toplantılarında yumurta sektörünün sorunları ele alındı. 

Türkiye'de yumurta sektörünün her geçen gün gelişen teknolojiyle büyük bir değişim 

gösterdiğini belirten İSTİB Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap, “Bireysel tüketicilerin 

ve sanayinin ihtiyacı olan yumurta, modern ve dev tesislerde üretilmektedir. Bugün 

Türkiye'de kabuklu yumurta dışında pastörize likit yumurta ve ileri işlenmiş yumurta 

ürünleri de üretilmeye başlanmıştır. Elbette bu söylediklerim yumurta sektörünün 

hiçbir sorunu olmadığını göstermiyor. Tüm dünyada olduğu gibi bizde de sürekli 

artan enerji maliyetleri, yemden üretime, lojistikten market raflarına kadar her 

aşamada yeni sorunlar bulunuyor." ifadelerini kullandı. 

Tarım ve Orman Bakanlığı Hayvancılık Genel Müdürü Salih Çelik de sektöre yönelik 

desteklerin güçlü bir şekilde sürdüğünü aktararak, "Yatırım destekleri, KDV indirimi, 

elektrik, yem desteklerimiz ve ihracat konusundaki politikalar sektörü sürekli 

büyütüyor. Şu sıralarda gerçekleşen fiyat artışının yakında dengeye oturacağına 

inanıyorum. 77,5 milyon yumurta tavuğu varlığımız ve günlük 52,3 milyon yumurta 

https://www.ekonomim.com/finans/borsa
https://www.ekonomim.com/sektorler/enerji
https://www.ekonomim.com/sektorler/tarim
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üretimimiz var. Sektör sürekli gelişiyor ve gelişecek. Son kuş gribinin etkisi de sınırlı 

oldu." değerlendirmesinde bulundu. 

"Fiyatlarla ilgili dengesizliklerin çözümü kontrollü üretimdir” 

Yumurta Üreticiler Merkez Birliği Başkanı İbrahim Afyon ise şu değerlendirmelerde 

bulundu: "Yükselen fiyatlardan devlet ve vatandaş kadar biz de şikayetçiyiz. Bizler de 

herkes gibi çabamızın karşılığında makul bir kar elde etmeyi hedefliyoruz. Yumurta 

fiyatıyla ilgili dengesizliklerin çözümü kontrollü üretimdir. Bizim üretimimiz iç piyasaya 

da, ihracata da yeter. Ancak fiyat düşüşlerini görmeden sürekli artışların 

haberleştirilmesi yumurta fiyatlarının aşırı yükseldiği algısı oluşturuyor ve sektöre 

zarar veriyor. Bir yılda 10-15 kere zam haberi yapılıyor ama yıl sonunda yumurta 

fiyatı hemen hemen aynı oluyor. Çünkü fiyat düşüşlerinin haber değeri yok." 

Başmakçı Tavukçuluk Kooperatifi Başkanı Nevzat Tezcan, fiyatlardaki son artış 

öncesinde 1,5 yıl boyunca üreticinin kar edemediğini belirterek, "Bu zor bir dönemdi. 

Sonuçta uzun süreli karsızlık hayvan varlığını etkiledi ve yumurta fiyatları yükselmeye 

başladı. Yakın zamanda dengeye oturacaktır. Kuş gribi dolayısıyla büyük bir hayvan 

kaybı olmadı. Bu gelişmenin fiyatlara etkisi ise sınırlıdır." ifadelerini kullandı. 

İstanbul Yumurta Üreticileri Toptancıları ve İş Adamları Derneği Başkanı ve İSTİB 

Meclis Üyesi Necati Yıldırım da gezen tavuk yumurtası ve organik yumurta konusuna 

işaret ederek, "Türkiye’nin her köşesinde, marketlerin raflarında binlerce organik 

yumurta satılıyor. Ancak bu miktarda bir üretim olmadığını biz biliyoruz. Bu konuda 

tüketiciye de görev düşüyor. Vatandaş uyanık olmalı, sertifika kontrolü yapmalı. 

Organik ve gezen tavuk üretiminin katbekat fazlası piyasada." değerlendirmesinde 

bulundu. 

 

  

https://www.ekonomim.com/haberler
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Bitkisel yağlarda darboğazın ayak 

sesleri 
Son dönemde biyoyakıt kullanımında yaşanan patlamanın bitkisel 

yağlarda kıtlığa yol açabileceği ve talebin daha önce kısıtlamalarla 

karşılaşan palm yağına kayabileceği belirtiliyor. 

 
Küresel biyoyakıt kullanımında yaşanan artışın bitkisel yağların kıtlığını artırabileceği 

değerlendirilirken gıda veya yakıt olarak kullanılması konusundaki tartışmaları 

yoğunlaştırması bekleniyor. 

ABD’den Brezilya ve Endonezya’ya dek hükümetler fosil yakıtlardan uzaklaşmak ve 

emisyonları azaltmak için soya fasulyesi veya kanola yağı gibi bitkilerden ve hatta 

hayvansal yağlardan elde edilen enerjiyi benimseye başladı. 

Bu durumun özellikle hazır erişte, çikolata ve şampuan gibi ürünlerde daha fazla 

olmak üzere birçok yerde kullanılan palm yağı için önemli bir fırsat olacağı 

değerlendiriliyor. 

Talep o kadar yükseldi ki üreticiler biyoyakıt hammaddesi için kullanılmış yemeklik 

yağ ve palm yağının işlenmesinden kaynaklanan bir atık ürün olan ve çamur olarak 

bilinen biyoyakıt avına çıkmış durumdalar. 
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Öte yandan savaş ve aşırı hava koşulları bitkisel yağ tedarikini sınırlıyor. Soya 

fasulyesi yağının en büyük ihracatçısı olan Arjantin'de şiddetli bir kuraklık üretimi 

mahvetti. 

Avrupa'da, zehirli pestisitlerin kullanımına ilişkin kısıtlamalar, tozlayıcılara dayanan 

kolza tohumu ekimini engellerken, Rusya'nın devam eden Ukrayna işgali ayçiçek 

yağı ihracatını azaltacaktır. 

Hamburg merkezli Oil World'ün tepe yöneticisi Thomas Mielke'ye göre, bitkisel yağ 

üretimindeki büyümenin yavaşlaması beklenirken, biyoyakıtlar yılın ikinci yarısında 

küresel piyasayı açığa itebilir. 

Mielke, biyoyakıtların bitkisel yağ pazarının büyük bir kısmını oluşturduğunu, ancak 

enerji talebinin yalnızca bir kısmını oluşturduğunu söyledi. Birleşik biyoyakıt 

hedeflerinin, küresel sıvı ve katı yağ pazarının tatmin edebileceğinden fazla 

olduğundan endişe ediyor. 

ABD, Avrupa, Brezilya ve Endonezya tüketimin büyük kısmından sorumlu 

ABD, Avrupa, Brezilya ve Endonezya’nın, biyodizel, yenilenebilir dizel ve biyojet yakıt 

tüketimindeki artışın büyük kısmından sorumlu olduğu belirtiliyor. 

ABD, soya fasulyesi yağı, kolza tohumu yağı, kullanılmış yemeklik yağ ve hayvansal 

yağlar gibi bir hammadde karışımı kullanıyor. Avrupa atıklardan, artıklardan ve kolza 

yağından üretim yapıyor. Endonezya, biyodizel üretmek için çoğunlukla palm yağı 

kullanırken, Brezilya soya fasulyesi yağına güveniyor. 

Bu eğilimin, son yıllarda ormansızlaşma ve zorla çalıştırma raporları arasında 

incelemeye alınan bir ürün olan palm yağına fayda sağlaması bekleniyor. Oxford 

merkezli tarım danışmanlık firması LMC International Ltd Başkanı James Fry'a göre, 

rakip yağlı tohumlar ve bitkisel yağların biyoyakıtlarda giderek daha fazla 

kullanılmasıyla, talebin bir kısmı palm yağına kayacak. 

Bununla birlikte palm yağı piyasası buna ayak uyduramayabilir. Birlikte dünya arzının 

yüzde 85'ini oluşturan Endonezya ve Malezya'daki üretim, yaşlı ve verimsiz ağaçların 

yavaş yavaş yeniden dikilmesi, düzensiz hava koşulları ve ormansızlaşmanın karada 

üretimin genişlemesini sınırlaması nedeniyle yatay seyrediyor. 

"Arz tehditleri tarım fiyatlarını artırabilir" 

Sektörün duayenlerinden ve en etkili tüccarlarından olan Dorab Mistry, özellikle iklim 

değişikliğinden kaynaklanan arz tehditlerinin tarım fiyatlarını artıracağını ve dünyanın 

gıdayı yakıta dönüştürme çabalarını yavaşlatacağını söyledi. 
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Uluslararası Enerji Ajansı, biyoyakıtlara yönelik artan talebin ve yaklaşmakta olan 

hammadde sıkıntısının, ele alınmazsa, biyoyakıtların küresel dekarbonizasyon 

çabalarına katkıda bulunma potansiyelini baltalayacağı konusunda uyardı. 

Geçen yıl, Rusya'nın Ukrayna'yı işgali, küresel ayçiçek yağı ticaretini aksatırken, 

palm ve soya fasulyesi yağı talebini artırarak fiyatları rekor seviyelere çıkardı. O 

zaman bile, çoğu ülke biyoyakıt politikalarını gevşetmedi, bu da başta gelişmekte 

olan ülkelerden olmak üzere bazı bitkisel yağ tüketicilerinde talep yıkımına yol açtı. 
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Şeker fiyatları 6 yılın zirvesinde 
Şeker vadeli işlemleri, Mısır'ın ihracat kısıtlamalarının küresel arzı 

sıkılaştıracağı endişesiyle 6 yıldan fazla bir sürenin en yüksek seviyesine 

yükseldi. 

 
Mısır’da alınan karar ile ihtiyaç fazlası hariç her türlü şekerin ihracatı üç ay süreyle 

kısıtlandı. 

Mısır, şeker ticaretinde nispeten küçük bir ihracatçı olmasına rağmen alınan kısıtlama 

kararının yaklaşık 250 bin tonluk şeker ticaretini etkilemesi bekleniyor. 

Kararın alınmasının ardından beyaz şeker vadeli işlemleri Londra'da yüzde 2,2'ye 

kadar yükselirken ham şeker de değer kazandı. Böylelikle, şeker vadeli işlemleri altı 

yıldan fazla bir sürenin en yüksek seviyesine yükseldi. 

Covrig Analytics Başanalisti Claudiu Covrig, konu hakkında yaptığı değerlendirmede, 

Mısır’ın aldığı kararın şeker tüketiminin arttığı bir dönem olan Ramazan’a denk 

geldiğini ve kısıtlamaların yerel fiyatları düşürmeye yardımcı olmasını beklediklerini 

söyledi. 

Mısır İç Ticaret ve Tedarik Bakanı Ali El-Moselhy, Mısır'ın mevcut şeker stoklarının 

üç ay yetecek seviyede olduğunu belirttiği değerlendirmesinde, yerel pancar şekeri 

üretiminin stokların yenilenmesine yardımcı olacağını kaydetti. 

Uluslararası Şeker Örgütü'nün Şubat ayında yaptığı tahmine göre, Mısır'ın Ekim 

ayında başlayan 2022-23 sezonunda 200 bin ton rafine şeker ihraç etmesi 

bekleniyor. 
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TZOB Başkanı Bayraktar: Türkiye 

2030’da su kıtlığına düşebilir 
Türkiye’de nüfus artışına bağlı kullanılabilir su miktarının 2030’da 1120 

m3’e düşeceğinin tahmin edildiğini belirten Türkiye Ziraat Odaları Birliği 

(TZOB) Başkanı Şemsi Bayraktar, bunun gerçekleşmesi halinde 

Türkiye’nin suyu kıt ülkeler sınıfında yer alabileceği uyarısında bulundu. 

 
ANKARA (EKONOMİ)- Türkiye Ziraat Odaları Birliği (TZOB) Başkanı Şemsi 

Bayraktar, Türkiye’de kişi başına yıllık su tüketiminin 1313 m3 olduğunu belirtirken, 

2030’da nüfus artışına bağlı olarak kullanılabilir su miktarının 1120 m3’e düşeceğinin 

tahmin edildiğini kaydetti. Bayraktar bunun gerçekleşmesi halinde Türkiye’nin suyu kıt 

ülkeler sınıfında yer alabileceği uyarısında bulundu. 

Dünya Su Günü dolayısıyla bir mesaj yayınlayan Bayraktar, Dünya Su Konseyi’ne 

göre dünyada 2,2 milyar kişinin suya ulaşamadığını, 4,2 milyardan fazla insanın ise 

temiz su bulamadığını aktardı. 

Dünya Su Günü kutlamalarının “Ortaklıklar ve İşbirliği Yoluyla Değişimi Hızlandırmak” 

temasıyla gerçekleştirildiği bilgisini veren Şemsi Bayraktar, dünyada tatlı suyun yüzde 

69.5’inin buzullarda, kalanın göl ve nehirlerde bulunduğunu bildirdi. 

Nüfus artışı ve artan gıda ihtiyacıyla birlikte tarımsal su ihtiyacında da artış olduğuna 

vurgu yapan Bayraktar, “Tarımsal ve evsel su talebinin artması yanında gelişen 

sanayi sektöründe de su talebinin artması su kullanımında sektörler arasında 

rekabete yol açıyor.” 
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Dünyada tarımsal araziyi artırmak yerine birim alandan daha fazla ürün alma 

düşüncesinin hakim olduğunu belirten Şemsi Bayraktar, “Bunu sağlamanın 

yollarından en önemlisi üretimde yeterli su kullanımıdır. Ülkemizde ise 

üzerinde tarım yapılabilecek arazilerin hemen hemen tamamı kullanıma açılmıştır. 

2022 yılı verilerine göre ülkemizde ekonomik olarak sulanabilir 8,5 milyon hektar 

(brüt) tarım arazisinin 6,96 milyon hektarında sulama altyapısı tamamlanmış 

durumdadır. 1,54 milyon hektar alanda ise sulama altyapısı tamamlanmamıştır” 

değerlendirmesinde bulundu. 

Bu verilerin Türkiye’de sulamanın geleneksel yüzey sulama yöntemleriyle yapıldığını 

gösterdiğini aktaran Bayraktar, su tasarrufu sağlayan sistemlere yönelik teşviklerin 

artırılmasının önemli olduğunu kaydetti. 

Bayraktar sulamaya bağlı üretim düşüklüğünün gıda arzını azalttığını, bunun da 

tüketici fiyatına olumsuz yansıdığını vurguladı. 

Şemsi Bayraktar, gıda güvencesinin sağlanmasının toprak ve su kaynaklarının 

sürdürülebilir yönetimine bağlı olduğunu, GAP, KOP gibi büyük sulama yatırımlarını 

içeren projelerin tamamlanmasının önemli olduğunu belirtti. 

Kuraklığa dayanıklı bitki türlerine yönelik desteğin artırılmasını öneren Bayraktar, 

üreticilere ek masraf getirmeden ruhsatsız kuyuların ruhsatlandırılmasını istedi. 

  

https://www.ekonomim.com/sektorler/tarim
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BM artan su kullanımına karşı uyardı 
Birleşmiş Milletler (BM), aşırı tüketim ve iklim değişikliği nedeniyle 

küresel su krizi yaşanabileceği uyarısında bulundu. 

 
Birleşmiş Milletler (BM) Su ve Birleşmiş Milletler Eğitim, Bilim ve Kültür Örgütü 

(UNESCO) tarafından hazırlanan raporda, aşırı tüketim ve kirlilik nedeniyle "kıtlığın 

endemik hale geldiği" ve küresel sıcaklık artışının mevsimsel su kıtlığını artırdığı 

kaydedildi. 

Raporun baş yazarı Richard Connor, dünya nüfusunun yaklaşık yüzde 10'unun "su 

stresi" açısından kritik bölgelerde yaşadığını ifade etti. 

Dünya genelinde 3,5 milyar kişinin yılda en az bir ay, suya talebin su arzını aşması 

olarak tanımlanan su stresinden etkilendiğini ifade eden Connor, küresel su arzına 

ilişkin "belirsizliklerin" arttığını söyledi. 

Connor, arz sorununun üzerine gidilmediği takdirde küresel su krizi yaşanacağı 

uyarısında bulundu. 

BM öncülüğünde 22-24 Mart'ta New York'ta yapılacak "BM 2023 Su Konferansı" 

konuşmacılarından Usha Rao Monari, BBC'ye verdiği röportajda, küresel su 

kaynaklarının artık daha dikkatli yönetilmesi gerektiğini belirtti. 
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Monari, geçmişe kıyasla daha iyi yönetildiği takdirde dünya üzerindeki suyun yeterli 

olduğunu, bu hususta yeni teknolojilerin kullanılmasının önemli bir rol oynayacağını 

vurguladı. 

BM Ekonomik ve Sosyal İşler Bölümü (DESA) Genel Sekreter Yardımcısı ve 

etkinliğin Genel Sekreteri Li Junhua'nın "harekete geçmek ve suyu çevreleyen geniş 

çaplı zorlukları görüşmek" için fırsat olarak değerlendirdiği zirveye, farklı ülkelerden 

devlet başkanları ve bakanlar dahil 6 bin 500'den fazla kişi katılacak. 

  



23.03.2023 

20 

 

TCMB'nin rezervlerinde 'Suudi' 

yükselişi 
TCMB'nin rezervlerinin, Suudi Arabistan mevduatının da desteğiyle 

geçen hafta 7 milyar dolar arttığı tahmin ediliyor. 

 
Bankacılar, Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası'nın (TCMB) toplam ve net rezerv 

tahminlerini revize etti. Buna göre, TCMB'nin rezervlerinin Suudi Arabistan 

mevduatının da desteğiyle geçen hafta 7 milyar dolar arttığı, net rezervde 2 milyar 

dolar yükseliş olduğu tahmin ediliyor. 

Suudi Arabistan Kalkınma Fonu'nun, 5 milyar dolar tutarındaki mevduatı geçen hafta 

Pazartesi günü itibarıyla TCMB hesaplarına girmişti. 

Resmi veriler bu hafta perşembe günü saat 14.30'da açıklanacak. 

Toplam rezervler 120 milyar dolara gerilemişti 

Merkez Bankası toplam rezervleri 10 Mart haftasında bir önceki haftaya göre, 346 

milyon dolar azalarak 120 milyar 13 milyon dolara gerilemişti. Verilere göre, 10 Mart 

itibarıyla Merkez Bankası brüt döviz rezervleri, 585 milyon dolar azalışla 69 milyar 

696 milyon dolara inmişti. Brüt döviz rezervleri, 3 Mart'ta 70 milyar 281 milyon dolar 

seviyesinde bulunuyordu. Söz konusu dönemde altın rezervleri ise 238 milyon dolar 

artarak 50 milyar 78 milyon dolardan 50 milyar 316 milyon dolara çıkmıştı. 
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Cumhurbaşkanı Erdoğan: En düşük 

emekli maaşı 7 bin 500 lira olacak 
Cumhurbaşkanı ve AK Parti Genel Başkanı Erdoğan, Cumhurbaşkanı 

Yardımcısı Fuat Oktay dahil tüm kabinenin milletvekili adayı olacağını 

açıkladı. Erdoğan, en düşük emekli maaşının 7 bin 500 lira olacağını 

duyurdu. 

 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, seçimlere ilişkin yaptığı değerlendirmede "Cumhur 

İttifakı'nın 14 Mayıs seçiminden de zaferle çıkacağından hiçbir kuşkumuz yok" 

ifadesini kullanarak, Cumhur İttifakı'nın genişlemesi ile ilgili "Yerli ve milli siyaset 

yapan, milletin değerleriyle barışık siyasi partilere kapımız açık" dedi.  

NTV-Star TV ortak yayınında gündemi değerlendiren Cumhurbaşkanı 

Erdoğan, "Cumhur İttifakı'na katılımlar olursa olumlu karşılarız. Yedili masa gibi 

koltuk pazarlığı üzerinden değil, ilkeler üzerinden yürüyoruz" diye konuştu. 

"Cumhurbaşkanı Yardımcısı Fuat Bey'i Ankara'da bir bölgeye milletvekili adayı 

yapıyoruz" diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Genel seçimde 17 kabine üyemin 

hemen hemen her birine değişik illerde görevler vereceğiz, onları büyükşehirlerden 

aday yapmayı belirledik" dedi. 

Erdoğan, Mehmet Şimşek ile yapılan görüşme için "Yurtdışında bazı taahhütleri var, 

yine görüşme olabilir" ifadelerine yer verdi. 

"HDP, masanın altından üstüne çıktı" 

Altılı masa ile ilgi, "Tam anlamıyla bir eski Türkiye fotoğrafı olan koalisyon mantığıyla 

çalışıyorlar"  ifadesin kullanan Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Terör örgütünün 

parlamentodaki uzantısını da masaya ortak etti, beraber yürüyorlar" dedi.  
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 Cumhurbaşkanı Erdoğan, HDP'nin cumhurbaşkanı adayı göstermemesi ile ilgili de 

"HDP zaten masanın yedinci ortağı idi. 'Gizli ortak var' demiştik. Şimdi masanın 

altından üstüne çıktı" dedi. 

"HDP eşittir PKK'dır, HDP eşittir YPG/PYD'dir. Bu denklemde CHP'nin yeri nerede 

kalıyor, bunu benim milletim düşünsün" ifadesini kullanan Cumhurbaşkanı Erdoğan, 

"Kandil'deki terörist elebaşıları altılı masanın kendileri için umut oluşturduğunu 

söylüyorlar, bay bay Kemal'i Kandil'e umut veren aday olarak görüyorlar" şeklinde 

konuştu. 

"En önemli gündemimiz deprem olacak" 

Deprem konutlarına ilişkin, "Yarın temel atmaya başlıyoruz ve söz verdiğimiz gibi 

inşallah 1 yıl içerisinde kalıcı konutları bitirmeye Rabbim bizleri muvaffak etsin" diyen 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Vatandaşlarımızın hiçbiri ne deprem bölgesinde ne de 

dışında çaresiz kalmadı. En önemli gündemimiz deprem olacak, tek derdimiz yaraları 

sarmak olacak" şeklinde konuştu. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, depremlerin ardından yürütülen soruşturmalarda, 1364 

şüpheli hakkında işlem başlatıldığını, 302 şüphelinin tutuklandığını belirterek, deprem 

bölgesinde kalıcı konutların inşa çalışmaları kapsamında 40 bin 104 afet konutu ile 6 

bin 223 köy evinin ihalesinin yapıldığını bildirdi. 

Deprem soruşturmalarına ilişkin Erdoğan, "Yakın takipçisi olacağız. Sorumluluklarını 

yerine getirmeyen, adalet önünde bunun hesabını verecek. Buradan kaçışı yok" 

ifadesini kullandı.  

En düşük emekli maaşı 7 bin 500 TL olacak 

Erdoğan, emekli maaşları için "Çalışmamızı yaptık, burada açıklayacağım. Güzel bir 

müjde vereyim. En düşük emekli maaşı 7 bin 500 olacak. 5 bin 500 TL olan emekli 

aylığını 2 bin TL artırıyoruz. 

Yüz yüze eğitime verilen ara: Online sistemle biraz devam edelim 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, üniversitelerde yüz yüze eğitime verilen ara ile ilgili, "Uzun 

bir süre olmayacak ama online sistemle biraz devam edelim. Çünkü yurtlarımız çok 

işimizi görüyor." diyerek, "Şartlar elverişli olursa uzaktan eğitim ile yüz yüze eğitimin 

harmanlandığı hibrit öğretim seçeneği tabii ki değerlendirilecektir" şeklinde konuştu. 

Tahıl koridoru 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, tahıl koridoru ile ilgili de "İki üç gün içerisinde Sayın Putin 

ile telefon görüşmemiz olacak. Adımlarımızı bu alanda da atacağız" dedi. 

"Togg'da bu yılki hedef 20 bin" 

Yerli elektrikli otomobil Togg için şu ana kadar yaklaşık 80 bin talep geldiğini 

açıklayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, "Togg akıllı cihazımızın üretim hedefi bu yıl 20 

bin, inşallah 2030'a kadar 1 milyon Togg üretmiş olacağız" ifadelerine yer verdi. 
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Emek ve Özgürlük İttifakı'ndan aday 

çıkarmama kararı 
HDP'nin de yer aldığı Emek ve Özgürlük İttifakı, 14 Mayıs'ta yapılacak 

cumhurbaşkanlığı seçiminde aday çıkarmama kararı aldı. 

 
HDP, TİP ve EMEP'in de yer aldığı 6 siyasi partiden oluşan Emek ve Özgürlük 

İttifakı'nın, 14 Mayıs'ta yapılacak cumhurbaşkanlığı seçiminde aday çıkarmama 

kararı aldığı açıklandı. 

HDP Eş Genel Başkanı Pervin Buldan yaptığı açıklamada, "Türkiye tarihinin en kritik 

seçimlerine 2 aydan az zaman geldi. Tarihsel bir andan geçiyoruz. Yaşadığımız çoklu 

sorunları, çözümsüzlük ve ağır bunalım derinleşmektedir. AKP-MHP iktidarı toplumun 

bugününü çalmıştır, yarınını tehdit etmektedir. Ülke ve toplum olarak 15 Mayıs 

sabahına umutla uyanacağız. Demokratik değişimi gerçekleştirecek güçlerin 

parlamentoda çoğunluğu kazandığı, Kürt sorununda demokratik ve barışçı bir çözüm 

için Meclis'in asli irade olarak görüldüğü, muhatapların şeffaf diyalog ekseninde özgür 

tartışma yürütebildiği, yurttaşların eşit ve özgür bir gelecek kuracağı günler, 

insanların özlem ve talebidir. Kadın özgürlükçü bir yaşam kuracağız, tüm alanlarda 

özgür olacakları yarınların teminatı biziz." dedi. 

"İttifakımız, İstanbul Sözleşmesi'ni tekrar yürürlüğe sokacak, kadınların kazanımlarını 

Anayasal güvence altına almak için mücadele edecek." diyen Buldan, "Türkiye'nin 

demokratikleşmesinin yolu, Mecliste emek, adalet ve barışta ısrar edenlerin 

demokratik değişim ve dönüşümü gerçekleştirecek olanların, bizlerin, önemli bir gücü 

elde etmesinden geçmektedir. Tek adam sistemi ve restorasyon arasında 

sıkıştırılmak istenen halkımızın gerçek alternatifi biziz. Cumhurbaşkanlığı 
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seçimlerinde tek adam yönetimine karşı tarihsel sorumluluğumuzu yerine getireceğiz. 

Demokrasinin, temel hak ve özgürlüklerin gerçekleşmesi için, yoksulluğa, yolsuzluğa, 

talana ve ranta dayalı bir yönetimi sürdürmüş olan bu iktidardan hesap sorma 

konusunda oldukça kararlıyız. Cumhurbaşkanlığı seçimlerinde aday 

çıkarmayacağız." ifadelerini kullandı. 

Millet İttifakı'nın Cumhurbaşkanı adayı ve CHP Genel Başkanı Kemal Kılıçdaroğlu, 

pazartesi günü HDP Eş Genel Başkanı Mithat Sancar ve Buldan'la bir araya gelmişti.  
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Ters yönlü sermaye kontrolü 

gündeme gelir mi? 

 
Alaattin AKTAŞ 

23 Mart 2023 Perşembe 

 

Sermaye kontrolü denildi mi hep ne anlarız? Dövize ulaşmanın engellenmesini ya da 

sahip olunan dövizi ancak sınırlı bir şekilde kullanmaya imkan verecek bir takım 

kısıtlamalar getirilmesini... Ya da yurt dışına döviz transferinin tümüyle 

yasaklanmasını veya sınırlandırılmasını... 

Peki bunun tersi olur mu? 

Yani Türkiye’ye döviz girişinin sınırlandırılması? 

Kulağa bile tuhaf geliyor değil mi? 

Doğru; ama niye olmasın!  

Çok döviz gelir ve bu durum yurt içinde bazı dengeleri bozacak gibi olursa, niye 

olmasın! 

Türkiye’ye kaç zamandır döviz gelmiyor. Bu yüzden de bir cepten bir cebe aktara 

aktara dövizi aylardır sabit tutmaya çalışıyoruz, tuttuk da...  

Ya seçimden sonra her şey değişir ve tam tersi olur, bu sefer oluk gibi döviz akarsa 

neler yaşanır, bu durum bir takım sakıncalar doğurur mu ve bu sakıncalara karşı 

nasıl önlemler alınır?  

Ama gelin önce içinde bulunduğumuz günlerdeki genel duruma bir göz atalım, sonra 

bu “ters yönlü kontrol” olasılığına değiniriz... 

14 ya da 28 Mayıs 

14 Mayıs’ta seçimin bir ayağı kesin tamamlanacak. Milletvekili seçimi bitecek. O gün 

belki yeni Cumhurbaşkanı da belli olacak ya da 28 Mayıs’ta yeniden sandığa 

gidilecek.  

https://www.ekonomim.com/finans/doviz
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Ama 14 Mayıs’ta yalnızca milletvekili seçimi bitse bile oluşacak tablo hiç kuşku yok ki 

28 Mayıs’taki ikinci turu etkileyecek.  

Meclis çoğunluğunu ittifaklardan biri ezici bir üstünlükle alırsa muhtemeldir ki 

Cumhurbaşkanı seçimi de ilk turda sonuçlanır. Milletvekili seçiminde belirgin bir 

üstünlük söz konusu olmadığında, Cumhurbaşkanı da ilk turda seçilememişse daha 

çok sandalyeye sahip tarafın adayı ikinci turda daha şanslı olabilir. 

Cumhurbaşkanı ve Meclis çoğunluğunun hangi ittifaktan olacağı konusunda herkes 

değişik tahminde bulunabilir. Biraz gönülden geçendir dile getirilen, biraz gerçekçi 

değerlendirmelerdir. Ama önemli olan seçimden sonra hangi durumda bizi nasıl bir 

ekonomik tablonun ve sorunların beklediğidir. 

Bu arada daha önce de yaşadım; ben “hangi ittifak” dedikçe “Ne yani, Cumhur ve 

Millet ittifakı dışında kimsenin şansı yok mu” diye itiraz eden okurlar oluyor. Sizler 

adına üzgünüm ama yok! Ben gönlümden geçeni yazmıyorum, gerçekçi bulduğum 

olasılıklar üstünden değerlendirme yapıyorum.  

Ekonomi politikası değişecek 

Seçim sonrasının en değişmez gerçeği, mevcut ekonomi politikasının değişecek 

olması!  

Daha önce de kaç kez dile getirdim... 

Seçimi Cumhur ittifakı da kazansa mevcut uygulamalarını terk edecek. Zaten bunun 

için adım atılmaya çalışıldı. Herkes biliyor ki Mehmet Şimşek hamlesi bu yönde adım 

atma çabasıydı. 

Burada kişi aslında ikinci planda. Cumhur ittifakı uygulamalarını değiştirmek istiyor, 

değiştirmek zorunda kaldığını görüyor.  

Cumhur ittifakı seçimi kazanırsa bunu ne ölçüde yapabilir bilemem ama en azından 

değişiklik yapma isteği ortada. Çünkü onlar da görüyor ki bu uygulama daha fazla 

devam ettirilemez. Zaten özünde bir uygulamalar setinden söz ediyoruz, 

bir ekonomi politikasından değil.  

Artık sayısını unutulan, içeriği izlenemez hale gelen bir dizi yeni icatla gün geçirilmek, 

seçime kadar idare edilmek isteniyor. 

Millet ittifakının da işi zor 

Seçim sonrasında yaşanacak zorluklar her iki ittifak için de geçerli. Millet ittifakının 

avantajı bunun için iyi kötü bir hazırlığının bulunması; daha da önemlisi değişiklik 

yapma niyetinin kesin olması. Ortada “Acaba mı” diye bir soru yok. Millet ittifakı 

https://www.ekonomim.com/ekonomi
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bugünün “uygulamalar seti”nden, ayakları yere sağlam basan bir “ekonomi 

politikası”na geçiş yapma niyetinde.  

Peki sonra ne olacak, neler yaşanacak? 

Pek üstünde durulmayan bu!  

Geçtiğimiz günlerde “tatlı bir telaş” olarak nitelediğimiz durum yaşandığında ne 

yapılacak, nasıl bir mücadele sergilenecek? 

Bu “tatlı telaş”, Millet ittifakı işbaşına gelip gerçekçi bir ekonomi politikası izlemeye 

başladıktan sonra hızlı bir döviz girişi yaşandığında ortaya çıkacak durum. 

Genel kanı Millet ittifakı ile birlikte yurt dışından yüklü bir sermaye girişi olacağı 

yönünde. Muhtemelen de bu olabilir. Ama bunun da bazı yan etkileri ortaya çıkacak. 

Varsayın ki bir ayda örneğin portföy yatırımı için 20 milyar dolar geldi. Bu dövizi 

almak için karşılığında TL vereceksiniz. 20 milyar dolar giriş, bugünkü kurla piyasaya 

380 milyar lira sürülmesi demek. Çok kısa bir zamanda bu kadar para piyasaya 

çıkarsa ne olacağı çok açık değil mi; enflasyon alır başını gider. 

Dolayısıyla buna izin verilemez. Bu paranın bir şekilde sistemden geri çekilmesi 

gerekir. Bunun yolu da belli, faizi artırmak kaçınılmaz olur. 

Ama öyle çok yüklü bir faiz artışından söz etmiyorum, o şekilde anlaşılmasın. Türkiye 

bankacılık sistemini düşük faizli ve uzun vadeli kağıtlarla boğduğundan beri faizi 

birden artırma şansını tümüyle yok etti zaten. Faiz ancak küçük oranlarda ve zamana 

yayılarak artırılabilir.  

Ters yönlü sermaye kontrolü! 

Girişte de belirttim; biz sermaye kontrolü kavramını hep dövize ulaşmanın 

engellenmesi, yurt dışına döviz çıkarmanın kısıtlanması olarak algılıyoruz. Bakarsınız 

bu kez ters yönlü bir sermaye kontrolünü gündeme getirmek gerekir.  

Yurt dışından çok fazla döviz gelirse kurlar üstünde aşağı yönlü bir baskı oluşabilir. 

Zaten yedi aydır sabit tutulan ve seçime kadarki süreyi de katarsak dokuz ayı bulacak 

olan yatay gidiş bir de tersine dönerse dış ticarette zaten bozuk olan denge tümüyle 

bozulabilir.  

Ve tabii ki biraz önce de vurguladığım gibi enflasyonun tırmanması durumu... 

İşte bütün bunlar gözetilerek yurt dışından döviz girişine belli kısıtlamalar getirilebilir. 

Ters yönlü sermaye kontrolü dediğim bu.  

Aslında buna “tatlı bir telaş” demek de yanlış olmasa gerek. 

https://www.ekonomim.com/finans/doviz/usd-trl-amerikan-dolari-turk-lirasi
https://www.ekonomim.com/finans/faiz
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Hazine’den rekor borçlanma 

 
Naki BAKIR  

23 Mart 2023 Perşembe 

 

Yılın ilk iki ayında hızla büyüyen merkezi yönetim bütçe açığı paralelinde, açığın 

finansmanı için Hazine tarafından gerçekleştirilen borçlanma da rekor kırdı. Bu yıl iki 

ayda 177 milyar lira nakit açığı verince Hazine, bunun finansmanı için 2022’dekinin 

3,5 katı net borçlanmaya gitti. 

Merkezi yönetim bütçesinin, harcamalarda aşırı artış, gelirlerde azalışa bağlı olarak 

rekor düzeyde açık verdiği bu yılın ilk iki ayında, açığın finansmanı için Hazine’nin 

gerçekleştirdiği net borçlanma da rekor kırdı. Hazine ve Maliye Bakanlığı, geçen yılın 

ilk iki ayında 99,8 milyar lira fazla veren merkezi yönetim bütçesinin bu yıl aynı 

dönemde 202,8 milyar lira açık verdiğini açıklamıştı. 

Bakanlık, bu yılın ocak-şubat dönemine ilişkin bütçe finansman verilerini de açıkladı. 

Buna göre, geçen yıl ilk iki ayda bütçe emanetleri ve avans kullanımı sonrası 48,4 

milyar lira nakit fazlası bulunan merkezi yönetim bütçesinde bu yıl aynı dönemde ise 

177 milyar lira nakit açığı oluştu. Hazine bu açığın 10,3 milyar lirasını kasa-banka 

mevcudu ile karşılarken kalan finansman için 166,6 milyar liralık net borçlanmaya 

gitti. Bu yılki borçlanmanın 111,1 milyar lirası ocak, 55,5 milyar lirası şubat ayında 

gerçekleşti. 
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Hazine’nin ilk iki aydaki toplam net borçlanması geçen yılın aynı dönemindekinin 

yaklaşık 3,5 katı düzeyinde gerçekleşti. Geçen yılın aynı döneminde Hazine’nin 

toplam borçlanması 47,9 milyar lira olmuştu. Bu yıl ilk iki ayda 4,6 milyar lira tutarında 

dış borç ödeyip 52 milyar liralık yeni dış borçlanmaya giden Hazine’nin “net” dış 

borçlanması 47,3 milyar liraya geldi. 

Bu kaynak da bütçe açığının finansmanında kullanıldı. İki aydaki net dış borçlanma 

geçen yılın eş dönemindekinin 4,1 katına ulaştı. 2022’nin ocak-şubat döneminde 

Hazine’nin net dış borçlanması sadece 11,5 milyar lira düzeyindeydi. 

Ancak Hazine, bu yıl ocak ayındakinin aksine şubatta dış borçlanmada frene bastı. 

Ocak ayında 2,1 milyar lira geri ödemesine karşılık 50,5 milyar liralık yeni dış borç 

kullanımıyla net 48,4 milyar liralık dış borçlanmaya giden Hazine, şubatta ise 2,6 

milyar liralık geri ödemeye karşılık 1,5 milyar liralık yeni dış borç aldı ve 1,1 milyar lira 

ile net ödeyici pozisyonunda kaldı. 

Net 119 milyarlık iç borçlanma 

Geçen yılın ilk iki ayında sadece 36,4 milyar lira olan Hazine’nin net iç borçlanması 

ise bu yıl aynı dönemde ise 119,3 milyar lira ile onun 3,3 katına ulaştı. Hazine bu yıl 

iç borçlanmayı esas olarak TL cinsi tahvil ihracı ile gerçekleştirdi. Eski TL tahvil 

ihraçlarından vadesi gelenler dolayısıyla iki ayda 28,5 milyar liralık geri ödeme yapan 

Hazine, aynı dönemde bu kağıtlarla 165,8 milyar liralık yeni borçlanmaya gitti. 

https://i.dunya.com/storage/files/images/2023/03/22/butce-mSpa.jpg
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Böylece Hazine’nin TL tahvil ihracıyla yoluyla yaptığı net iç borçlanma iki ayda 137,2 

milyar liraya ulaştı. TL cinsi Hazine bonosu ihraçları dolayısıyla iki ayda 18,9 milyar 

liralık geri ödeme gerçekleştiren Hazine, aynı dönemde bu kağıtlarla sadece 938 

milyon liralık bir yeni ihraç gerçekleştirdi. Böylece Hazine, ilk iki ayda TL cinsi 

bonolarda 18 milyar lira ile net ödeyici pozisyonunda kaldı. Hazine, bu dönemdeki iç 

borçlanmasında döviz cinsi tahvil ya da bono ihracı yapmadı. 

2022’deki sıçrama 

 Merkezi yönetim bütçesi 2022 yılının tümünde 139,1 milyar lira açık vermiş, nakit 

açığı ise 147,8 milyar lira olmuştu. Buna karşılık Hazine, 2022 yılının tümünde önceki 

yıldakinden 3 kat daha fazla ve bütçe nakit açığının üç katı olmak üzere toplam net 

469,4 milyar liralık iç ve dış borçlanmaya gitmiş, yasal limitin aşılması ekonomi 

çevreleri ve siyasi arenada tartışmalara yol açmıştı. 

Bu borçlanmanın da 254,9 milyarlık kısmı son üç ayda yapılmıştı. Geçen yıl açık 

farkla tüm yılların rekorunu kıran Hazine iç borçlanmasının 95,8 milyarı dış, 372,6 

milyarını ise iç borçlanma idi. 

Önceki yıllarla karşılaştırıldığında 2022’deki Hazine borçlanması rekor bir düzeyi 

ifade ediyor. 2006’da 8,6 milyar lira ile net ödeyici konumunda bulunan Hazine’nin 

yıllık net borçlanması 2007-2018 döneminde 6,4 milyar lira ile 83,6 milyar lira 

arasında iniş çıkışlı bir seyir izlemiş, 2019’da 157,1 ve 2020’de 246,9 milyar lira 

olmuş, 2021’de 116,5 milyar liraya düşmüştü. 

Hazine bu yıl ne kadar borçlanabilir? 

4749 sayılı Kamu Finansmanı ve Borç Yönetiminin Düzenlenmesi Hakkında 

Kanun’un 5’inci maddesi, yıl içinde bütçe açığı tahmini kadar net borçlanma 

yapılmasına izin veriyor. Bu limitin yüzde 10’a kadar artırılabileceği de hükme 

bağlanıyor. 2023 yılı merkezi yönetim bütçesinde öngörülen açık 660 milyar lira 

düzeyinde. 

Buna göre Hazine’nin bu yılın tümünde 726 milyar liraya kadar yasal borçlanma limiti 

bulunuyor. Öte yandan, ocak ayında söz konusu yasaya eklenen geçici bir madde ile 

Hazine’ye, 2023 yılında yeni konut alacak vatandaşların taksit ödemelerine katkı için 

bankalara aktarılmak üzere genel bütçe gelirlerinin yüzde 5’i kadar ayrıca borçlanma 

yetkisi tanındı. 

Aynı geçici maddeye göre Cumhurbaşkanının bu tutarı bir kata kadar artırma yetkisi 

de bulunuyor. Hazine’nin kendisine tanınan tavan içinde yetkisini sonuna kadar 

kullanması durumunda toplam borçlanması, 1 trilyon lirayı aşabilecek. 

 



23.03.2023 

31 

 

2022’nin rekoru kırılabilir 

Bu yılın daha ilk iki ayında 166,6 milyar liraya ulaşan net borçlanma, 2020 ve 2022 

hariç tüm yıllardaki toplam yıllık hacmin üzerine çıkmış bulunuyor. Bütçe açığındaki 

hızlı büyümenin depremlerin ve genel seçimlerin yol açtığı ek kaynak ihtiyacı ile daha 

da ivme kazanacak olması nedeniyle Hazine’nin bu yılın tümündeki borçlanmasının 

2022 yılındaki rekor düzeyi de fazlasıyla aşacağı bekleniyor. 
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Abdulkadir Selvi  

Kılıçdaroğlu, HDP ile 6 ay önce anlaştı 

HDP, Kılıçdaroğlu’nu destekleme kararını yeni açıkladı ama pazarlıklar 6 aydır 

sürüyordu. 

CHP’de arka kapı diplomasisini Sezgin Tanrıkulu yürütüyordu. Devrede bölgeden 

bazı işadamları vardı. Görüşme trafiği sadece CHP ile HDP arasında yürümüyordu. 

Kandil devredeydi. Bu süreçte Selahattin Demirtaş ve HDP’de önemli bir rol 

üstlendi. Mithat Sancar ve Pervin Buldan, CHP Genel Merkezi’nde Kılıçdaroğlu’nu 

ziyaret ettiklerinde Meral Akşener ile Mansur Yavaş aday olduğu takdirde 

desteklemeyeceklerini ama Ekrem İmamoğlu ve Kılıçdaroğlu aday olursa 

destekleyeceklerini bildirmişlerdi. Kılıçdaroğlu onu bildiği için HDP’yi Meclis’te ziyaret 

ettikten sonra ağzı kulaklarındaydı. Kılıçdaroğlu, HDP ile mutabakatın sürdüğünü 

görmekten dolayı mutluydu. İş 6 ay önce bitmişti. Sadece zamanı geldiği için şimdi 

ilan edildi. 

KARAYILAN İŞARETİ VERMİŞTİ 

Kandil’deki PKK’nın bir numaralı yöneticisi Murat Karayılan, “14 Mayıs’ta sadece 

cumhurbaşkanı değil, sistem değişecek” diyerek zaten günler öncesinden mesajı 

vermişti. Karayılan ayrıca, “6’lı Masa’ya operasyon çekmek istediler ama Altılı Masa 

dağılmadı” dedi. Sanki 6’lı Masa’nın 7’nci ortağı gibi. Kandil, Türkiye’yi bölmek için 

mücadele eden PKK terör örgütünün yönetildiği merkez. Karayılan da PKK terör 

örgütünün bir numaralı yöneticisi. 

İspanya Batasuna Partisi’ni, terörü kınamadığı için kapattı. Biz de terör örgütünün 

lideri 6’lı Masa’ya rol tayin ediyor. Meral Hanım, siz de buna göz yumuyorsunuz. 

Cumhurbaşkanlığı hesabı uğruna hangi tavizler verildiyse Karayılan, “Önder 

APO’nun özgür olma vakti geldi” dedi. Nevruz kutlamaları sırasında da aynı 

dili Ahmet Türk kullandı. “Bu dönem Öcalan’ı özgürleştirme dönemidir” diye konuştu. 
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KILIÇDAROĞLU SÖZ MÜ VERDİ 

HDP-PKK ile hangi pazarlıklar yapıldı ki PKK ve HDP yöneticileri Öcalan’ın özgür 

olma zamanının geldiğini ilan ettiler? Kılıçdaroğlu, cumhurbaşkanı adaylığı karşısında 

Kandil’e bir vaatte mi bulundu? Aralarında gizli bir anlaşma mı yapıldı? Bunların 

açıklanması gerekiyor. 

Peki milliyetçi Meral Akşener buna karşı ne dedi? İsim dahi veremedi. Kandil 

diyemedi. PKK terör örgütü yöneticileri diye konuşamadı. Nevruz üzerinden 

göndermeler yaptı. 

YAVUZ AĞIRALİOĞLU İSTİFA EDECEK Mİ 

Yavuz Ağıralioğlu, HDP’nin Kılıçdaroğlu’na desteğini açıklamasından sonra konuştu 

ve tam anlamıyla bombaladı. Ağıralioğlu çıkışını iki ana eksen üzerine oturttu. 

1- 6’lı Masa’da İYİ Parti’ye haksızlık edildiğini savundu. 

2- Cumhurbaşkanlığı seçimi için HDP-PKK ile yapılan pazarlığa itiraz etti. 

İYİ PARTİLİLERİN DUYGULARI 

Yavuz Ağırailoğlu, aslında İYİ Parti’lilerin yüzde 99’unun duygularını yansıttı. Meral 

Akşener masadan kalkınca, “İYİ Parti bir kıskaca alındı. Ölümle sıtma arasında tercih 

yapmaya zorlandık” diye itiraz etmedi mi? “Kumar masasında da noter masasında da 

olmayacağız” demedi mi? Yavuz Ağıralioğlu da bunu farklı cümlelerle ifade etti. 

“Bize pusu kurulmasından rahatsızız” dedi. Kim kime pusu kurar? Düşman düşmana 

pusu kurar. Yavuz Ağıralioğlu, HDP-PKK ile yapılan pazarlığa itiraz edince sosyal 

medyada ağır bir linç başladı. Zaten İYİ Parti’nin yaşadığı sorun o. “20 yılda AK 

Partililerden işitmediğimiz hakaretleri 3 günde muhalif kesimlerden yedik” diyorlar. İYİ 

Parti kendisini ağır bir şekilde hakarete uğradığını düşünüyor. Ancak Akşener’in bu 

hakaretleri sineye çekerek masaya oturması İYİ Parti’nin oylarında depreme yol 

açmış durumda. Son ankette İYİ Parti’nin oyu yüzde 7’ye gerilemiş durumda. 

PKK-HDP İTİRAZI 

Yavuz Ağıralioğlu’nun açıklamaları kadar zamanlaması da önemliydi. Doğru bir 

zamanda çıkış yaptı. HDP’nin Kılıçdaroğlu’na desteğini açıklaması üzerine yüksek 

sesle itirazını dile getirdi. Geçmişte de Meral Akşener, “HDP’yi PKK’nın yanına 

konumlandırıyoruz. HDP’yi PKK’nın uzantısı olarak görüyoruz” demişti. 

Ama Akşener son aşamada Kandil baronu Murat Karayılan’ın 14 Mayıs seçimleriyle 

ilgili açıklamalarına itiraz edemedi. 

PKK-HDP İLE CUMHURBAŞKANLIĞI PAZARLIĞI 

Yavuz Ağıralioğlu, milletin duygularına hitap etmeyi bilen bir siyasetçi.  
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- Terör örgütüyle pazarlık yapılmasından rahatsızım dedi. 

- Cumhurbaşkanlığı makamını bölücülerin pazarlığı yaptılar diye konuştu. 

- Biz terörün gölgesinin olduğu yerde olmayız dedi. 

İHRAÇ EDİLECEK Mİ 

Bu eleştirilerden sonra İYİ Parti Yavuz Ağıralioğlu’nu ihraç eder denildi. İhracı göze 

almış durumda. Ama İYİ Parti, Yavuz Ağıralioğlu’nu ihraç ederse topuğuna sıkmış 

olur. Çünkü İYİ Parti’nin dile getirdiği eleştiriler İYİ Partililerin düşüncelerini yanstıyor. 

Peki Yavuz Ağıralioğlu istifa edecek mi? Etmeyecek. Ağıralioğlu’nun İYİ Parti’yle 

sorunu yok. Tam aksine İYİ Parti’yle ilgili hedefleri var. Edindiğim izlenim İYİ Parti 

içinde kalarak mücadelesini sürdürecek. Seçimden çıkan sonuca göre İYİ Parti’de bir 

yarışa soyunabilir. 

MUHARREM İNCE ÇEKİLECEK Mİ 

Kılıçdaroğlu nihayet Muharrem İnce’yi ziyaret edeceğini açıkladı. Ama bu Muharrem 

İnce’nin talep ettiği şekilde bir görüşme değil. Kılıçdaroğlu, cumhurbaşkanı adayı 

olarak partilere destek turuna çıkacak. CHP’liler niye ziyaret etmedin demesin diye 

geçerken de Muharrem İnce’ye uğrayacak. CHP yöneticileri görüşmenin 

gecikmeyeceğini ifade ettiler. 

HDP’NİN AÇIKLAMASI BEKLENMİŞ 

Ama Kılıçdaroğlu, HDP’nin kararının açıklanmasını bekledi. O nedenle İnce ile 

görüşmedi. HDP’nin desteğinden sonra Muharrem İnce’nin pazarlık gücü azaldı 

görüşündeydiler. Ama benim İnce cephesinden edindiğim izlenim tam aksi yönde. 

HDP’nin açıklamasından sonra Muharrem İnce’nin elinin daha da güçlendiğini 

düşünüyorlar. HDP-PKK gölgesi altındaki 6’lı Masa’dan kaçan oyların Muharrem 

İnce’ye geleceğini düşünüyorlar. Son anketlerde Memleket Partisi, İYİ Parti’yi 

yakalamak üzere. İYİ Parti 7.7, Memleket Partisi 6.2. Aralarındaki fark bir buçuk 

puana inmiş durumda. Muharrem İnce’nin oy oranı ise yüzde 6.5 çıkıyor.   

GENÇLER VE HDP ETKİSİ 

Şimdiye kadar Muharrem İnce’ye gençlerden yoğun ilgi olduğu gözleniyordu. 

Gençler, “dede” dedikleri, kazanamayacağını düşündükleri Kılıçdaroğlu aday olunca 

tepki olarak Muharrem İnce’ye yöneldiler. Ama şimdi buna bir de PKK-HDP katkısı 

eklendi. Kandil ve HDP’nin Kılıçdaroğlu’nu destekleme kararından sonra 6’lı 

Masa’dan kaçan Milliyetçi-Ulusalcı oyların Muharrem İnce’ye yöneleceğini 

düşünüyorlar. Özgüvenleri tavan yapmış durumda. O nedenle Kılıçdaroğlu gelir 

çayını kahvesini içer ama Muharrem İnce’nin adaylıktan çekilmesi mümkün değil 

diyorlar. 
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Esfender KORKMAZ 

Kolay değil ama Türkiye başaracak 

23 Mart 2023 Perşembe 

Halktan gelen tepkilere bakarsak, 14 Mayıs seçimlerine siyasi partilerden daha çok 

halkın el koyduğu anlaşılıyor. Türkiye her sıkıştığı zaman çıkış yolu bulmuştur. Bu 

seçimlerde de halkın iktidar değişikliği talebi yaşamakta olduğumuz, siyasi, sosyal, 

demokratik ve hukuki sorunlardan çıkış yolu olacaktır. 

Ekonomik sorunların başında enflasyon geliyor. Enflasyonla mücadelenin en 

etkin yolu faizleri artırmaktır. ABD, Avrupa ve Dünya yüzde 10 ve altında olmasına 

rağmen, enflasyonu düşürmek için faizleri artırdı ve başarılı oldular. 

2018 yılında kur şoku ile TÜFE oranı Eylül -Ekim ayında yüzde 25 'yükseldi. MB'da 

faizleri yüzde 24'e çıkardı. 2019 Eylül ayında TÜFE oranı yüzde 9'a geriledi. 

Sonrasında MB'da faizleri düşürdü. 

Reel faiz politikası ile birlikte bütçenin etkin kullanılması, yatırımların teşviki ve mal 

arzının artırılması gibi iktisat ve maliye politikası araçları ile birlikte kullanılırsa, 

enflasyon önlenir. 

Ücret -fiyat dengesizliği ve yoksullaşma; TÜFE'nin doğru gösterilmesi ve 

çalışanlara büyümeden pay verilmesi ile sabit gelirler artacaktır. Güven sorunu 

ortadan kalkacak, yatırımların önü açılacak ve işsizlik azalacaktır. 

Kamuda ve Cumhurbaşkanlığı şatafat harcamaları ortadan kalkacak ve bunların 

satışı yoluyla gelen kaynaklar yatırımlara aktarılacaktır. 

Bütçe içinde yatırımın payı artacak, devlet para dağıtmak yerine yatırım yaparak iş 

dağıtacaktır. 

İşsizliğin azalması, yoksulluğun azalması demektir. 

Kamu özel iş birliği yatırımları yoluyla halktan bir kısım müteahhide kaynak aktarma 

duracak, vergi mükelleflerin vergilerinin kur korumalı mevduat yoluyla dolar 
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zenginlerine aktarılması sona erecektir. Vergi verenler devletten hizmet alacak ve 

sosyal refah artacaktır. 

Cari açık ve dış borçlarda temerrüt riski ortadan kalkacaktır. 

Cari açığı kaldırmak zannedildiği gibi yapısal değil ve önlenmesi de zor değildir. 

2022 yılında Türkiye'nin Rusya ve Çin'e karşı verdiği dış ticaret açığı 81 milyar 

dolardır. Bu açık toplam dış ticaret açığımızın yüzde 80'idir. 

Rusya'dan ithalatımız içinde gaz ve petrolün oranı yüzde 40 dolayındadır. Bu iki 

ülkede de dış ticarette yolsuzluk yüksektir. Ayrıca bu iki ülke ithalatımız içinde yatırım 

malı ve teknoloji ithalatı çok düşüktür. Yapılması gereken; 

* Bu iki ülke ithalatına hakim olan ithalat kartelini kaldırır, uluslar arası mevzuata 

uygun kota ve vergi uygularsak, 

* İthal girdiyi teşvik eder ve gerekirse bu girdiyi devlet üretirse; 

Rusya ve Çin'e olan dış ticaret açığımız yüzde 60 azalır ve zaten o zamanda cari 

açığımız kalmaz. 

Dış borçlarda Türkiye'yi zora sokan, cari açık ve yurt dışı tahvillerde sigorta risk 

primini gösteren CDS oranlarının yüksek olmasıdır. Kılıçdaroğlu'nun aday gösterildiği 

gün, CDS oranları düştü. İktidar değişirse CDS oranları 500 dolayından eskisi gibi 

200 baz puan altına iner. 

Ayrıca iktidar değişirse, yeniden güven oluşacak ve Türkiye ye doğrudan yabancı 

yatım sermayesi ve portföy yatırımları gelecektir. Bu durumda döviz arzı artacak ve 

kur artışları frenlenecektir. Hem enflasyon düşecek, hem de döviz ihtiyacı azalacaktır. 

Ekonomik istikrarın alt yapısı, demokrasi, hukukun üstünlüğü, kurumsal 

devlettir. Başkanlık sisteminden sonra devlet parti devleti oldu. Parlamenter sisteme 

dönüş ile, tek adama dayanan otokrasi kalkacak, altılı masanın taahhüdü gereği 

yargı bağımsız olacak, devlette liyakata dayalı kurumsal yapı kazanacaktır. 

Bu kapsamda temelde iktisat politikalarında değişiklik yaparak, devlet- piyasa 

optimum dengesini sağlamak ve planlama yapmak gerekir. 
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23 Mart 2023, Perşembe 

BAŞYAZIMEHMET BARLAS 

Artık Kandil’in ‘resmi’ adayı 
Kılıçdaroğlu’dur 
 

HDP Eş Genel Başkanı Pervin Buldan, cumhurbaşkanlığı seçimlerinde aday 

çıkarmayacaklarını açıkladı. Yaklaşık 3 ay önce aynı Pervin Buldan, HDP olarak 

cumhurbaşkanı adayı çıkaracaklarını söylemişti. Peki, 3 ayda ne değişti? Aslında en 

önemli soru şu olmalı: "Hem ülkücü Meral Akşener'i hem de HDP'li Pervin 

Buldan'ı aynı masaya oturmaya zorlayan irade kim?" 1991 yılında SHP'yi pusuya 

düşürerek HEP ile ittifak yaptıran irade şimdi de 6'lı Masa üzerinden Türkiye'ye büyük 

bir tuzak kuruyor. 

 

KANDİL'İN TALİMATI YERİNİ BULDU 

 

Aslında Pervin Buldan'ın böyle bir açıklama yapacağı günler öncesinden belliydi. 

PKK elebaşlarından Duran Kalkan, Mustafa Karasu ve Murat Karayılan üst üste 

açıklamalar yaparak hem 6'lı Masa'ya hem de masanın cumhurbaşkanı 

adayı Kılıçdaroğlu'na tam destek vermişti. Pervin Buldan'ın ise Kandil'in talimatını 

yerine getirmekten başka şansı kalmamıştı. 

 

Artık hiç kimse lafı evirip çevirmeye çalışmasın. Artık Kandil'in resmi cumhurbaşkanı 

adayı Kemal Kılıçdaroğlu'dur. 6'lı Masa'da Erdoğan düşmanlığından başka bir vasfı 

olmayan küçük partiler ve İyi Partililer istediği tevili yapabilir. Ama bu gerçeği 

değiştiremez. Artık masanın yeni ortağı HDP değil Kandil'dir. İyi Partililerin hepsine 

de haksızlık etmek istemiyorum. İyi Partili Yavuz Ağıralioğlu dün kameralar 

karşısına geçti ve "Masada bize pusu kuruldu" diyerek HDP-CHP arasındaki kirli 

ittifakı ifşa etti. 

 

HDP'NİN TEK İSTEĞİ PKK'NIN ÖNÜNÜN AÇILMASI 

 

Peki Kandil ve HDP ne karşılığında Kılıçdaroğlu'na bu desteği veriyor? Bakıyorum 

sosyal medyada HDP'ye verilecek bakanlık sayısı tartışılmaya başlanmış bile. 

HDP'nin asla böyle bir pazarlık içerisine gireceğini zannetmiyorum. Ne bakanlık 

isteyecekler ne de Kürtlerin temel hak ve özgürlükleri noktasında bir talepleri olacak. 

Zaten öyle bir dertleri de yok. 

https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
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HDP'nin tek bir isteği var: "Operasyonların durdurularak Türkiye sınırı içerisinde 

ve sınır ötesinde PKK'nın önünün açılması, örgütün yine bölgedeki eski gücüne 

kavuşup terör eylemlerini rahatlıkla yapabilmesi." Öncelikli hedefleri bu. 

Sonrasını duymak bile istemezsiniz. CHP'li Sezgin Tanrıkulu bu yüzden Türk 

ordusunu hedef alıyor. DEVA Lideri Babacan bu nedenle SİHA'lara saldırıyor. 

 

AHMET TÜRK, KÜRTLERİ NEDEN TEHDİT ETTİ? 

 

HDP'li Ahmet Türk geçtiğimiz günlerde Diyarbakır'da gerçekleştirilen 

ve "Öcalan'a özgürlük" sloganlarının damgasını vurduğu Nevruz şenliklerinde 

CHP'li misafirlerinin gözünün içine bakarak hem Türkiye'yi hem de Kürtleri tehdit etti. 

AK Parti'ye oy veren Kürtleri ahlaksızlıkla, düşmanlıkla suçladı. HDP'li Ahmet Türk'ü 

kendi halkını tehdit edecek kadar saldırganlaştıran sebepler ne olabilir? 

 

Tek bir açıklaması var: HDP seçmeninin CHP'li Kılıçdaroğlu'na oy vereceğine 

inanmıyor. Çünkü Kürtlerin geçmişten günümüze taşıdığı bir CHP travması var. 

Birçok Kürt araştırmacısı, erken cumhuriyet döneminde gerçekleştirilen insan hakları 

ihlallerinden CHP'yi sorumlu tutuyor. Kürtlerin CHP hafızasındaki Dersim olaylarının 

izleri hâlâ silinmiş değil. Ahmet Türk, kendi halkını tehdit ederken belki de bu 

konuların tekrar gündeme gelmesinin önünü kesmeye çalışıyordu. 

 

KÜRTLERİN GERÇEK DOSTU ERDOĞAN'DIR 

 

Birkaç söz de Ahmet Türk'ün tehdit ettiği Kürt vatandaşlarımıza... Son 20 yılda Kürt 

sorununun çözümü noktasında yapılanları sıralasak eminim birkaç yazı konusu çıkar. 

Ret ve inkâr politikaları artık geride kaldı. Devlet televizyonu 24 saat Kürtçe yayın 

yapıyor. İktidara geldiği günden bu yana "Kürt sorunu benim 

sorunumdur" diyen Tayyip Erdoğan gibi bir liderden bahsediyoruz. 

 

AK Parti kadar Kürt sorunuyla yüzleşme cesareti gösterebilen başka bir iktidar 

gelmemiştir. Nereden bakarsanız bakın Kürtlerin gerçek dostu 

Cumhurbaşkanı Erdoğan'dır. Size oy için gelen HDP'lilere şu soruyu sormanızı 

istiyorum: "1991 yılından bu yana Meclis'tesiniz. Bizim için atılan her adımı 

sabote etmekten başka Kürtler için ne yaptınız?" 

 


